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  .ربه رحمة للعالمين هادياً ومبشراً ونذيراً

  

    :أما بعد
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١٨٩  
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  ط 

  ملخص الدراسة باللغة العربية
  

يعتبر فن الملصق من النتاجات الثقافية التي تعبر عن ثقافة مجتمع ما، وهو تعبير 
س الشكل اإنساني يتكون من ذات المكونات التي يتكون منها أي عمل فني تشكيلي وهما بالأس

من خلال الفهم والملصق الناجح هو الذي يؤثر تأثيراً واضحاً في سلوك الأفراد . والمضمون
ولكلٍ من الشكل والمضمون ماهيتهما وطبيعتهما، ) الشكل، المضمون(السريع لمكوناته الفنية 

هدفت هذه الدراسة لبيان علاقة الشكل بالمضمون وكيفية الاستفادة منها في  تعلم فن لذلك 
الية والفكرية ومدى تناسب تلك العلاقة، وأثرها في إبراز القيم الجمالملصق الوطني الفلسطيني، 

  .للملصق

  :وقد صيغت أسئلة الدراسة على النحو التالي

هل توجد علاقة ارتباطية بين الشكل والمضمون عند تصميم الملصق الوطني  - ١
  .الفلسطيني؟

ما مدى اعتماد الفنان الفلسطيني على تعزيز مفهوم الشكل عند تصميم الملصق الوطني  - ٢
 الفلسطيني؟

ما مدى اعتماد الفنان الفلسطيني على تعزيز مفهوم المضمون عن تصميم الملصق  - ٣
 الوطني الفلسطيني؟

ما صورة الوحدة الدراسية المقترحة التي توضح طبيعة العلاقة الارتباطية بين الشكل  - ٤
 والمضمون؟

ما مدى استفادة المجموعة التجريبية التي درست الوحدة الدراسية المقترحة بالطريقة  - ٥
  لنموذجية عن المجموعة الضابطة التي درست بالطريقة التقليدية؟ا

نية بعد التأكد من صدقها وثباتها تحليل الملصقات الوطنية الفلسطيأداة استخدم الباحث و
بعد تنفيذ الوحدة الدراسية، طلبة قسم تصميم الجرافيك بكلية تدريب غزة  لوأداة تقويم أعما

  .ي التحليلي والمنهج التجريبيواعتمد الباحث على المنهج الوصف

وللإجابة على أسئلة وفرضيات الدراسة استخدم الباحث التكرارات والنسب المئوية 
  .والعلاقات الارتباطية بين الشكل والمضمون في عينة من الملصقات الفلسطينية



  ي 

  :وقد أسفرت نتائج الدراسة عن

ني الفلسطيني لصالح توجد علاقة ارتباطية بين الشكل والمضمون في الملصق الوط - ١
  .الشكل

اعتماد الفنان الفلسطيني على تعزيز مفهوم الشكل عند تصميم الملصق الوطني  - ٢
 %).٤٦.٣(الفلسطيني بنسبة 

اعتماد الفنان الفلسطيني على تعزيز مفهوم المضمون عند تصميم الملصق الوطني  - ٣
 %).٢٢.٥(الفلسطيني بنسبة 

بين عناصر الشكل والمضمون عند تصميم د الفنانين الفلسطينيين على الخلط ااعتم - ٤
بناءاً على متوسطات درجات ملصقات الشكل %) ٣١.٢(الملصقات الوطنية بنسبة 

 .والمضمون معاً

وظف طلبة المجموعة التجريبية قسم تصميم الجرافيك بكلية تدريب غزة العلاقة  - ٥
سبة الارتباطية بين الشكل والمضمون عند تصميم الملصق الوطني الفلسطيني بن

، %)٢٥(، في حين ركز الطلبة على توظيف الشكل بصورة مستقلة بنسبة %)٤٠(
، ويعد هذا مؤشراً على استفادة الطلبة من %)٣٥(والمضمون بصورة مستقلة بنسبة 

أما طلبة المجموعة الضابطة فقد وظفوا العلاقة الارتباطية بين الشكل الدرس المقترح، 
وركزوا على توظيف الشكل %) ٢٥(ية بنسبة والمضمون عند تصميم الملصقات الفن

، مما يدل على عدم مراعاة المجموعة %)٦٠(والمضمون بنسبة %) ١٥(بنسبة 
 .بين الشكل والمضمون في ملصقاتهمالارتباطية الضابطة لطبيعة العلاقة 



  ك 

  
Abstract 

 

The art of poster is a cultural production which expresses the culture 
of society, and it is a human expression as any other plastic arts work, 
mainly content and form. Successful poster which affects clearly the 
individuals through fast understanding of art content. 

Each of form and content has its identity and nature, so this study has 
concentrated on the relation which joins the form and content of Palestinian 
national poster and the importance of this relation and its effect on 
appearing of aesthetical and intellectual importance of poster. 

The questions of the study has been ordered as the following: 

1- Is there any relations between the form and the content on designing 
Palestinian national poster?. 

2- How can the Palestinian artist consolidate the concept of the content 
on designing the Palestinian national poster?. 

3- How can the Palestinian artist consolidate the concept of the form on 
designing the Palestinian national poster?.  

4- What's the pictures of the suggested unit which illustrates the relation 
between the form and the content?. 

5- Does the benefit of the experimental group differ from the benefit of 
the control group from the suggested unit than the traditional way?. 

The answer the questions and hypothesis of the study, the researcher 
has used the repetition, portions and the relation between the form and 
content in a sample of Palestinian national posters. So the researcher has 
used the analytic and descriptive method in this study. 

The researcher has used the analysis of Palestinian national poster 
after making sure of its stability. 

 



  ل 

The following are the results of the study: 

1- There is a relation between the content and the form of the 
Palestinian national poster in favour of the form. 

2- The Palestinian artist depended on consolidation of the form concept 
on designing the Palestinian national poster in a percent (46.3%). 

3- The Palestinian artist depended on consolidation of the form concept 
on designing the Palestinian national poster in a range (22.5%). 

4- The Palestinian artist depended on combining the elements of 
content and form on designing the Palestinian national posters in a 
range (31.2%) due to the both rate marks content and form the 
posters. 

5- The students of graphic designing department in Gaza Training 
College employed the relation between the form and content for the 
designing of Palestinian national poster in a range (40%) mean while 
the students concentrated on the form concept in rate (25%) and the 
content in a rate (35%). So this is proof for the student's benefit from 
the suggested lesson. The control group employed (25%) the relation 
between the form and content on designing the posters, and they 
concentrated (15%) on the form, but (60%) on the content that 
indicated control group didn't concern on the relation between the 
form and the content. 

   


